
Nils Myklebust: – En kraftig provokasjon
Fiskernes fremste seismikk-
talsmann, Nils Myklebust fra 
Måløy, er kraftig provosert 
av både rapporten og måten 
den har blitt brukt på av 
oljenæringas folk i ettertid. 
Spesielt lar Myklebust seg 
trekke opp av påstander på 

OLFs Egil Dragsund på NRK 
Nordland om at oljenæringa 
nå er frikjent i seismikksam-
menheng.

– En fullstendig håpløs 
konklusjon, og en skrem-
mende manipulering med 
forskningsresultater. Olje-

næringa nekter å akseptere 
og bagatelliserer det vi tross 
alt har av eksakt viten rundt 
skremming mens de nå bru-
ker resultater som forskerne 
selv mener er uegna til denne 
type konklusjoner. Dette er 
ikke akkurat egnet til å bedre 

samarbeidsklimaet mellom 
de to næringene. Tvert om; 
det skjerper frontene, mener 
Myklebust.

Måløy-fiskeren ba tidligere 
i år Fiskarlaget om å vurdere 
å ta ei pause i sameksistensen 
med oljenæringa. Nå mener 

han Fiskarlaget bør ta opp 
denne tråden. 

– De prøver åpenbart bare å 
lure oss, og trekker på toppen 
av det hele fiskernes trover-
dighet i tvil med måten de nå 
misbruker forskningsresulta-
ter på, mener Myklebust.

– Gir en klar indikasjon

Terje Jensen
Harstad

H a v f o r s k  n -
ings instituttet 
har analysert 
fangstdata fra 
den perioden i 
fjor da det ble 
gjort seismis-
ke undersøkel-
ser utenfor Lo-
foten og Vesterålen.

Sterke reaksjoner
Reaksjonene har vært mange 
og sterke på at Havforsknings-
instituttet, på oppdrag fra Ol-
jedirektoratet, gjør en skrem-
meanalyse fra en tidsperiode 
hvor alt ble gjort for å skåne 
fiskerivirksomheten og for å 
holde de to aktivitetene fra 
hverandre.

– Man må ta dette for hva 
det er. Analysen har tross alt 
en viss verdi for å se om slike 
forsøk på adskillelse har effekt, 
mener Misund. 

Mange forbehold
Forskningsdirektøren synes 
likevel ikke denne analysen er 
mer egnet til å forvirre enn å 
oppklare, selv om den kommer 
i en periode hvor man venter på 
resultatene fra verdens største 
skremmeforskningsprosjekt 
som ble gjennomført nå i som-
mer. 

Resultatene herfra skal of-
fentliggjøres innen 1.mars 
neste år.

– Nei, dette har utvilsomt en 
egen verdi, og gir et slags bilde 
på hvordan samtidig tilstede-
værelse slår ut på fiskeriene. 
Men man må naturligvis ta hen-
syn til de forutsetningene som 
er lagt. Derfor er det da også 
så mange forbehold knyttet til 
denne analysen, sier Misund.

«Unormalt»
Verken seismikkfartøyet el-
ler fiskerne opptrådte «som 
normalt» i 2008. Seismikkfar-
tøyet prøvde å holde seg unna 
fiskerne, og fiskerne tok sine 
hensyn.

I tillegg til disse forutsetnin-
gene, gjør havforskerne også 
oppmerksom på flere andre 

faktorer som gjør denne un-
dersøkelsen uegnet til å si noe 
om skremmeeffekt. 

Seismikkundersøkelsene i 
disse områdene i 2008 ble gjen-
nomført med såkalt 2D-skyting 
som hadde beskjeden innvirk-
ning på fiskeriene.

Uegnet base
Dessuten gjør forskerne opp-
merksom på at den fangstda-
tabasene som er brukt, ikke 
er egnet for det formålet de nå 
er brukt til. 

Det man tross alt mener 
å ha funnet, er en nedgang i 
garnfangstene av hyse og sei. 
Men det er derimot ikke funnet 
utslag i hyselinefangstene.

Når det gjelder utprega bunn-
fiskarter som uer og breiflabb, 
så har man i analysen til og med 
funnet ei økning i fangstrate-
ne, mens det for torsk, lange, 
brosme og kveite ikke ble påvist 
endringer. 

Før under og etter
Fangstratene fra 2008 er i ana-
lysen sammenholdt med rater 
tilbake til 2003. Når det gjelder 
sei så ble det totalt sett i fjor 
levert 45 prosent mindre enn 
de to foregående årene,.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

ANALYSE: Verken seismikkfartøyet eller fiskerne opptrådte «som normalt» i 2008. Seismikk-
fartøyet prøvde å holde seg unna fiskerne, og fiskerne tok sine hensyn, ikke minst ut fra erfarin-
gene de gjorde seg i 2007.  ILLUSTRASJONSFOTO: ELIN HØYLAND

Fakta: seismikk
Oljedirektoratet har gjennom-QQ

ført seismiske undersøkelser 
utenfor Lofoten, Vesterålen og 
Troms i 2007, 2008 og 2009.

Undersøkelsene fikk en forsin-QQ

ket og dårlig start i 2007.
I 2008 ble deler av blåkveite-QQ

fisket stengt i perioder, og det ble 
gjennomført 2D-undersøkelser 
nærmest sammenhengende fra i 
mai til i september.

I 2009 har to avgrensa områ-QQ

der utenfor Vesterålen og Senja 
vært nærmere kartlagt med 
3D-seismikk. Parallelt har hav-
forskerne gjennomført verdens 
største følgeforskningsprosjekt 
for å kartlegge seismikkens 
effekt på fiskeriene. Resultatene 
herfra skal være klare før 1.mars 
neste år.

 –Seismikksvarene gir 
først og fremst indika-
sjoner på om forsøkene 
på å skille seismikk og 
fiske var effektive, un-
derstreker forskningsdi-
rektør Ole Arve Misund.

z olje/fisk

Ole Arvid 
Misund

Man må ta dette  ”for hva det er. 
Forskningsdirektør Ole Arve 
Misund.

– Ville 
tie i hjel 
oljesaka

Dag Erlandsen
Bodø

Det hevder Tom Tobiassen, le-
der i Nordland fylkes fiskarlag. 
Han mener Oljedirektoratet 
kjørte saka over hodet på Fis-
keridepartementet.

Ikke informert
– Dette vet jeg, fordi Oljedirek-
toratet selv har sagt det. De-
partementet var ikke en gang 
informert om frikjøpsordninga, 
sa Tobiassen under åpninga 
av gårsdagens årsmøte. Han 
brukte mye av åpningstalen 
på å gjennomgå den betente 
oljesaka, saka som i verste fall 
kan ende med at han må gå av. 
Men ingen truer Tobiassen, 
og det er ingen stor spådom at 
formannen fortsetter.

Årsmøtet i Bodø regnes som 
«det lille landsmøtet» i Norges 
Fiskarlag. Rundt 125 delegater 
og gjester er samlet under det 
to dager lange møtet.

Ingen svar fra Helga
T o b i a s s e n 
sendte et åpent 
brev til fiskeri-
minister Helga 
Pedersen, der 
han spurte 
konkret om 
hun og depar-
tementet hadde 
vært involvert i 
problemstillingen frikjøp. 

– Jeg fikk, betegnende nok 
ikke noe svar fra statsråden. 
Det tar jeg som tegn på at Fis-
keri- og kystdepartementet 
var kjørt ut over sidelinja, og 

at Oljdedirektoratet kjørte sitt 
eget desperate løp for å få gjen-
nomført Stortingets vedtak.

– Det manglende svaret fra 
Helga Pedersen tar jeg også 
som et tegn på at hun rett og 
slett prøver å tie i hjel at depar-
tementet var overkjørt. 

Fortsetter dialogen
Tobiassen redegjorde også for 
eget syn på sameksistens med 
oljenæringa, og deltakelse i de-
batter med oljesektoren. 

– Dialog er etter min mening 
den beste måten å være premis-
sleverandør på.

– Men det kan visst ikke 
nevnes mange nok ganger; for 
Lofoten og Vesterålen, Troms 2 
og Møreblokkene anbefaler vi 
ikke oljevirksomhet, inklusive 
seismikk.

Var imot
Samtidig gjentok Tobiassen at 
han selv var imot frikjøpsord-
ninga, men at flertallet i styret 
stemte for.

dag.erlandsen@fbfi.no
Telefon: 76 12 12 76

SITTER TRYGT: Tom Tobiassen sitter trygt som styreleder i 
Nordland. Her frankert av nestleder Jan-Erik Larsen og daglig 
leder Steinar Jonassen. FOTO: DAG ERLANDSEN

Fakta: FRIkJØPEt
Etter flere runder om ska-QQ

devirkninger og erstatning for 
fiskere som rammes av seismikk, 
lanserte Oljedirektoratet i juni en 
frikjøpsordning

Ordninga innebar at 180 fis-QQ

kere ble kjøpt fri i seks uker, slik 
at fiskeredskap ikke skulle være 
til hinder for den plasskrevende 
seismikkskytinga 

Fiskeredskap har i følge loven QQ

fortrinnsrett framfor seismikk, 
med ved å akseptere ordninga, 
fravek fiskerne dette prinsippet 

Det var full anledning til likevel QQ

å fiske - med vikeplikt.

Fiskeriminister Helga 
Pedersen ville tie i hjel 
det betente spørsmålet 
om hvem som egentlig 
satt ved spakene da 
fiskerne i sommer ble til-
budt penger for å slippe 
til seismikkfartøyene.

z NordlaNd

OVERKJØRT. Tom Tobiassen, leder i Nordland fylkes fiskarlag mener Oljedirektoratet kjørte 
seismikk- og frikjøpsordningssaka over hodet på Fiskeridepartementet. ILL.FOTO: DN

Vil kaste Tobiassen

Dag Erlandsen
Sortland

Men kjeft blir det. Bakgrun
nen er Tobiassens tvisyn på 
olje, og hans mange uttalelser 
denne sommeren, om at det er 
mulig med sameksistens mel
lom olje og fisk. Uttalelsene 
passer dårlig med vedtakene 
fra årsmøtet for ett år siden, 
hvor det blant annet heter at 
«oljenæring og fiskerinæring 
i praksis ikke kan foregå sam
tidig på kystnære fiskefelter». 
Samme årsmøte sa dessuten 
at «Årsmøtet støtter de lokale 
aksjonene mot oljevirksom
heter i de aktuelle regionene, 
og vi krever øyeblikkelig og 
varig stans i alle former for 
oljevirksomheter på Nordland 
VI, Nordland VII, Troms II og 
Møreblokkene. Disse områdene 
må vernes fra slike aktiviteter. 
Dette inkluderer alle former for 
seismikkskyting». 

Men fiskar 
l a g s f o r 
m a n n e n , 
Arbeider parti
me d le m me t 
og lokalpoli
tikeren Tom 
Tobiassen står 
fram i ulike 
sammenhenger, og er «For ol
jeaktivitet, men mot seismikk», 
som det heter i en brosjyre der 
Tobiassen fronter førstesida. 
Spesielt at fylkesstyret gikk 
inn for Oljedirektoratets fri
kjøpsordning, dvs. at fiskere 
fikk betalt for å ikke fiske, slik 
at seismikkfartøyene kunne 
ha havet for seg selv, har falt 
mange tungt for brystet.

Vil ha en ny
– Dette bør få konsekvenser. Vi 
ønsker klart en annen leder, sier 
nyvalgt leder i Andøy fiskarlag, 
Otto Bjørnar Rasmussen. Ras
mussen trådte i sommer inn 
som erstatter for mangeårig 
leder Petter Pettersen, etter 
at Pettersen over natta meldte 
seg ut av Fiskarlaget, nettopp 
i protest mot fylkesfiskarlagets 
aksept av frikjøpsordninga. 

– Saka førte til regelrett krise 
for Andøy fiskarlag, og det var 

med nød og neppe at vi fikk sta
blet et styre på beina, sier Ras
mussen, som går knallhardt ut 
mot Tobiassen:

– Finnes ikke tilgivelse
– Det er svært skadelig at han 
skaper et inntrykk av at vi som 
lever av fisket i dette fylket nær
mest ønsker oljenæringa vel
kommen. Debatten er nasjonal, 
den er svært het og den er den 
klart viktigste enkeltsaka for 
fiskerinæringa i dette områ
det. Da er det viktig at vi som 
bor nærmest dette området er 
tydelig.

– Vi forstår at et styre skal 
kunne justere på detaljer i det 
daglige arbeidet, men med det 
de gjorde i sommer, går de helt 
på tvers av mandatet vi har gitt 
dem. For oss medlemmer er 
det ikke mulig å forstå det som 
ble gjort.

– Vi ønsker slett ikke olje
næringa velkommen, tvert 

om har et enstemmig årsmøte 
sagt klart i fra at vi er helt imot. 
Det finnes ikke tilgivelse for 
det de har gjort, og dette kan 
ikke glattes over med en enkel 
beklagelse. 

– Det beste ville vært om To
biassen trakk seg frivillig. Da 
ville nestleder JanErik John
sen tre inn i hans plass.

Får av sine egne
Og Tobiassen får det først og 
fremst av sine egne. På et møte 
søndag mellom de ti vesteråls
representantene som skal på 
årsmøtet i morgen, kom mis
nøyen fra nabokommunene 
til uttrykk, frontet av Andøy 
fiskarlag. For Andøys vedkom
mende kombineres misnøyen 
med en mangeårig tradisjon 
der fiskarlagene i Andøy og Bø 
deler på en styrerepresentant. 
Tobiassen er fra Bø, Rasmus
sen mener at nå er det Andøys 
tur. – Vi trenger en mann inn, 

som kan fronte denne saka på 
en annen måte en det vi har sett 
de siste årene.

dag.erlandsen@fbfi.no
Telefon 76 12 12 76

KNALLHARDT: Leder i Andøy fiskarlag, Otto Bjørnar Rasmussen, går knallhardt ut mot leder i Nordland fylkes fiskarlag, Tom 
Tobiassen. FOTO: DAG ERLANDSEN

Fakta: Frikjøpet
Etter flere runder om ska-QQ

devirkninger og erstatning for 
fiskere som rammes av seismikk, 
lanserte Oljedirektoratet i juni en 
frikjøpsordning

Ordninga innebar at 180 fis-QQ

kere ble kjøpt fri i seks uker, slik 
at fiskeredskap ikke skulle være 
til hinder for den plasskrevende 
seismikkskytinga

Fiskeredskap har i følge loven QQ

fortrinnsrett framfor seismikk, 
med ved å akseptere ordninga, 
fravek fiskerne dette prinsippet

Det var full anledning til likevel QQ

å fiske - med vikeplikt

Leder i Nordland fylkes 
fiskarlag, Tom Tobias-
sen (51), vil få så ørene 
flagrer når han i Bodø 
i morgen møter nord-
landsfiskerne. Men han 
blir neppe kastet, slik 
Andøy fiskarlag vil.

z Olje

Tom 
Tobiassen

Det finnes ikke  ”tilgivelse for det de har 
gjort, dette kan ikke 
glattes over med en 
enkel beklagelse.
Otto Bjørnar Rasmussen, leder i 
Andøy fiskarlag

– Mangler gode motkandidater
– Så lenge det ikke finnes 
klare motkandidater, er det 
vanskelig å kreve Toms hode 
på et fat. Det sier Willy Olsen, 
fiskarlagsleder i Andøys nabo
kommune Sortland. 

Olsen er kritisk til styrets 
håndtering av oljesaka, men 

ikke så mye at han vil ha 
utskifting. Og der tror han 
flere står. – At det blir sterk 
kritikk på dette årsmøtet, er 
det ingen tvil om.

Omtrent den samme kom
mentaren får vi fra Svein To
biassen, leder i Bø fiskarlag, 

Kurt Karlsen, leder i Øksnes 
fiskarlag, Kent Bensvik, leder 
i Værøy fiskarlag og Børge 
Iversen, leder i Ballstad og 
Skottnes fiskarlag.

– Vi har ingen lokale vedtak 
om at formannen skal kastes. 
Men det er mye generell 

harme, sier Børge Iversen, og 
fortsetter.

 – Vi mener årsmøtet har 
vært svært tydelig på denne 
saka, og slik dette har blitt 
referert i FiskeribladetFiska
ren, er vedtaket i styret nær
mest utilgivelig. Men nå får 

vi møte dem ansikt til ansikt, 
og høre deres egen versjon. Så 
får vi ta det derfra.

– Vi stiller oss åpen foran 
valget, og er spent på stem
ninga på årsmøtet. Men skal 
det bli utskifting, må vi ha en 
god motkandidat.

Tom var selv uenig om frikjøpsordninga
Tom Tobiassen var i mot 
frikjøpsordninga, men ble 
nedstemt i styret. Seks stemte 
for den omstridte ordninga, 
tre stemte i mot.

– Jeg er enig i at dette er 
kritikkverdig, for den som 
er uenig i avgjørelsen. Men 

ikke mer enn det. Dessuten er 
kritikk mot styret og kritikk 
mot formannen to forskjel
lige ting, sier Tobiassen til 
FiskeribladetFiskaren.

– Det er viktig å få fram 
at flertallet ikke anbefalte 
frikjøpsordninga, men bare 

aksepterte den. De gjorde de 
fordi forslaget fra Oljedirekto
ratet var bedre enn tidligere 
forslag, fordi den innebar at vi 
ville bli ferdig med seismik
ken dette året og kunne få 
fred til neste år, og fordi den 
ville bety at forskningen som 

skal kartlegge skremmeef
fekten av seismikken kunne 
gå uhindret. – Andøy mener 
vedtaket er stikk i strid med 
årsmøtevedtaket i fjor?

– Det spørs hvordan du 
tolker det. Det var harde 
diskusjoner om denne saka i 

fjor, ikke alle har like sterke 
meninger som Andøy og i 
vedtaket heter det jo også at 
vi bør fortsette dialogen med 
oljenæringa.– Det blir sterk 
kritikk på årsmøtet?

– Jeg er forberedt på kritikk 
til enhver tid.
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FiskeribladetFiskaren, 
23. september 2009.

Helga
Pedersen

Det tar jeg som  ”tegn på at Fiskeri- og 
kystdepartementet var 
kjørt ut over sidelinja, 
og at Oljdedirektoratet 
kjørte sitt eget despe-
rate løp for å få gjen-
nomført Stortingets 
vedtak
Tom Tobiassen, styreleder

Skryt fra Reidar 
JOBB: Nordland-leder Tom Tobi-
assen fikk skryt fra fiskarlagsle-
der Reidar Nilsen.

– Skal dere skifte ut denne 
mannen, må dere ha gode kandi-
dater, sa han.

Nilsen er for øvrig kjent for å 
ha omtrent samme pragmatiske 
holdninga til oljenæringa som 
Tobiassen.

Disse fikk nye kvoter
kvOte: Fiskeridirektoratet 
utdelte torsdag følgende rekrut-
teringskvoter: 

Aleksander Lyngberg, Tana, 
Mikkel Mikkola, Alta, Freddy 
Jakobsen, Stokmarknes, Ståle 
J. Sarassen, Indre Kvarøy, Roar 
Wallmann, Reipå, Michael Svend-
sen, Sørarnøy, Vidar Sørensen, 
Frøya, Jon Arvid Pettersen, 

Åfjord, Magnus Wågø, Frøya og 
Kjetil Kalgraff, Austrheim.

Alle gjelder torskefisket 
nordpå. Den største båten er 
14,91 meter, den minste 8,16.

Det var i alt 69 søknader på de 
10 kvotene.

28 av søknadene var fra Nord-
land, ni kom fra Finnmark og ni 
kom fra Sør-Trøndelag.
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– Tas ikke på alvor
seisMikk. – Jeg må virkelig si 
at OLF etter dette vanskelig kan 
tas alvorlig i framtidige disku-
sjoner om seismikkens effekt på 
fiskeadferd, mener generalsekre-
tær Jan Skjærvø i Norges Fiskar-
lag.  – OLF har hatt mye kontakt 
med fiskerinæringen, og burde 
ha tilegnet seg kunnskap om at 
det i den perioden hvor det ble 
drevet seismiske undersøkelser, 
er det nesten bare seifiske som 

foregår. At det er liten nedgang 
i andre arter, som for eksempel 
torsk, har sin naturlige forklaring. 
Det er ikke mye torsk i området 
på den tiden, sier Skjærvø 

– Min oppfatning er at OLFs 
uttalelse er et klart bevis på at ol-
jeindustrien bagatelliserer saken. 
Det er heller ikke noe nytt. OLFs 
sine uttalelser har også tidligere 
stått i kontrast med de erfaringer 
som fiskerne har, sier Skjærvø.

–Forsøpler debatten
seisMikk: – Oljedirektoratet 
bidrar til å forurense debatten 
når de gir HI i oppdrag å lage en 
rapport basert på dårlige data. 
Særlig lite konstruktivt blir det 
når vi vet at Havforskningsinsti-
tuttets store forskningsprosjekt 
på effekter av seismikk, er rett 
rundt hjørnet. 

Det hevder Bellonas fagråd-
giver Elisabeth Sæther i ei pres-
semelding. 
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